

البيان الختامي والتوصيات

لمؤتمر الخليج الثالث لصناعة الحلال وخدماته

(مستجدات صناعة الحلال)

بسم الله الرحمن الرحيم

الحمدُ لله الذي بنعمته تتمُّ الصالحات، اللهمَّ لك الحمدُ كما ينبغي لجلالِ وجهك، وعظيمِ سلطانِكَ، والصلاةُ والسلامُ على سيِّدِ الأوَّلِينَ والآخِرِينَ نبيِّنا محمدٍ صَلَّى اللهُ عليه وسلَّمَ، وعلى آله الطَّيِّبِينَ الطَّاهِرِينَ، وصحَابَتِهِ العُرَّ المِيَامِينَ، وَمَنْ تَبِعَهُمْ بِإِحْسَانٍ إِلَى يَوْمِ الدِّينِ، أما بعدُ:

فإننا لمشاركين في مؤتمرِ الخليجِ الثالثِ لصناعةِ الحلالِ وخدماتِهِ، يَرَفَعُونَ أَسْمَى آيَاتِ الشُّكْرِ والعِرْفَانِ إِلَى مَقَامِ حَضْرَةِ صَاحِبِ السُّمُوِّ أميرِ البلادِ الشيخِ صباحِ الأحمدِ الجابر الصباح، ووليِّ عهدِهِ سموِّ الشيخِ نوافِ الأحمدِ الجابر الصباح، ورئيسِ مجلسِ الوزراءِ الشيخِ جابرِ المباركِ الأحمدِ الصباح، ووزيرِ الأوقافِ والشؤونِ الإسلاميَّةِ الشيخِ محمدِ الخالدِ الصباح، ومعهدِ الكويتِ للأبحاثِ العلميَّةِ على استضافةِ دولةِ الكويتِ ورعايتها هذا المؤتمرَ المباركَ، وما أوَّلُوهُ من عنايةٍ واهتمامٍ بالمؤتمرِ والمشاركينِ فِيهِ، ممَّا ساعدَ على نجاحِهِ وإظهارِهِ بصورةٍ مشرقةٍ.

وقد أظهرتِ المناقشاتُ والمداولاتُ للبحوثِ والأوراقِ العلميَّةِ المُقدَّمةِ في فعاليَّاتِ هذا المؤتمرِ وما عُقدَ على هامشِهِ من ورشةِ عملٍ، ودورةِ تدريبيَّة، وحلِّقةٍ نقاشيَّة، مَدَى الحاجةِ إلى مُعالجةِ موضوعِ صناعةِ الحلالِ، نَظراً لارتباطِهِ بأمرينِ مُهمَّينِ بالنسبةِ للمسلم؛ الأوَّلُ منهما تَعَلُّقُهُ

بموضوع الحلال والحرام الذي أمر الله سبحانه وتعالى بالالتزام به وفق ما حدّدته نصوص الشرع الحنيف، وأمّا الثاني: فتعلّقه بصحة الإنسان وسلامته، التي تُعدّ عاملاً مهماً من عوامل قيام الإنسان بما أمره الله تعالى به من صلاح دينه ودنياه.

وفي ضوء التوجّهات العامّة والمناقشات التي برزت من خلال فعاليات المؤتمر، وانطلاقاً من البحوث والأوراق العلميّة المقدّمة، انتهى المؤتمر إلى مجموعة من التوصيات، وذلك على النحو التالي:

(1) الاستثمار في صناعة الحلال في الدول الإسلاميّة التي تتوفّر فيها البيئة المناسبة منوّفة المياه والتربة الخصبة والمراعي الطبيعيّة، للحدّ من الاعتماد على الاستيراد الأجنبي، على أن تقوم تلك الدول بتوفير المناخ الاستثماري، وذلك بتطوير البنية التحتيّة والتشريعات والوسائل والأدوات التي تُسهّم في نجاح صناعة الحلال.

(2) دعوة المعنّيين بدول مجلس التعاون الخليجي إلى إنشاء مركز اعتماد خليجيّ موحد، على أن يُوكّل إلى الجهات الشرعية الرسمية في كلّ دولة من الدول الأعضاء في المجلس بالمتابعة والمراقبة والتحقّق من إجراءات اعتماد الأغذية الحلال.

(3) ضرورة إعادة النظر في الفتاوى الشرعية في القضايا التي تتصل بصناعة الحلال، وفقاً لدراسات المتخصصة للمستجدّات العلميّة.

(4) دعوة الهيئات والمؤسسات ذات العلاقة بصناعة الحلال ومراقبته إلى وضع البرامج التثقيفية والعلميّة، لتوعية المستهلك المسلم في ثقافة الحلال.

5) تعزيزاً لمفهوم التوافق بين الرأي الشرعي والدليل العلمي؛ يدعو المؤتمر إلى إنشاء مركز علمي متخصص يُعنى بالدراسات العلمية التّقنيّة، والشرعيّة الفقهية التي تخدم المُستجَدّات في صناعة الحلال.

6) دعم صناعة الجيلتين الحلال في الدول الإسلاميّة، والسعي نحو الوصول إلى الاكتفاء الذاتي في هذا المجال؛ وذلك لأهميّة هذه المادّة التي يُحتَاج إليها في صناعة الغذاء والدواء وموادّ التجميل والعناية بالبشرة.

7) الاستفادة من التّقنيّات الحديثة؛ كتقنيّة النانو، للكشف عن الأعيان النجسة التي يتمّ إقحامها في صناعة الحلال.

8) رفعُ برقياتِ شكرٍ إلى مقامِ حضرةِ صاحبِ السُّموِّ أميرِ البلادِ الشيخِ صباحِ الأحمد الجابر الصباح، ووليِّ عهده سمو الشيخ نواف الأحمد الجابر الصباح، ورئيسِ مجلسِ الوزراءِ الشيخِ مباركِ الجابر الأحمد الصباح.

9) وضعُ آليّةٍ مناسبةٍ لمراقبةِ صناعةِ الحلالِ في الخارجِ، والعملِ على توفيرِ الكوادرِ اللازمةِ لذلك، وتدريبهم من الناحيةِ الشرعيّةِ والفنيّةِ.

10) بناءً على البحوثِ والدراساتِ التي قُدِّمَتْ في مؤتمرِ الخليجِ الثالثِ لصناعةِ الحلالِ وخدماته المنعقدِ بدولةِ الكويتِ بتاريخِ 13-15 مايو لعامِ 2014م، يوصي المؤتمرُ بمخاطبةِ مجمعِ الفقهِ الإسلاميِّ الدُوليِّ، المنبثقِ عن منظمةِ التّعاونِ الإسلاميِّ بخصوصِ إعادةِ النّظرِ في القرارِ الصادرِ في دورتهِ الحاديةِ والعشرينِ بمدينةِ الرياضِ، برقمِ (198) (21/4) بشأنِ

الاستحالة والاستهلاك والمواد الإضافية، والذي نصّ على أنّ بلازما الدّم - التي تُعتبر بديلاً رخيصاً لزلال البيض - وقد تُستخدَم في الفطائر والحساء والنقانق والهامبرجر وصنوف المعجنات؛ كالكعك والبسكويت والعصائد والخبز ومشتقات الألبان وأدوية الأطفال وأغذيتهم، والتي تُضاف إلى الدقيق فإنّها حلالٌ مختلفةٌ عن الدّم في الاسم والخصائص والصفات، فليس لها حكمُ الدّم.

وختاماً فإنّ المشاركين في المؤتمر يكررون شكرهم لدولة الكويت على رعايتها الكريمة لهذا المؤتمر المبارك، والشُّكْرُ مَوْصُولٌ إِلَى كُلِّ مَنْ سَاهَمَ مِنْ قَرِيبٍ أَوْ بَعِيدٍ فِي الإِعْدَادِ لِهَذَا المَوْتَمِرِ وَتَنْفِيذِهِ حَتَّى ظَهَرَ بِصورتها لمشرقّة، الّتي تَمَخَّضَ عَنْهَا نَتَائِجٌ وَتوصيَّاتٌ قيّمة.

والله نَسألُ أَنْ يُوفِّقَ الجَمِيعَ إِلَى سَدَادِ القَوْلِ وَحُسْنِ العَمَلِ، وَصَلَّى اللهُ عَلَى نَبِيِّنا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ وَسَلَّم.

والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته



**Closing Statement and Recommendations
of
Third Gulf Conference on the Halal Industry and its Services
(Developments in the Halal Industry)**

In the Name of Allah, the Most gracious, the Most Merciful
*All Praise be to Allah, the Lord of the Mankind, the Beneficent, as He
deserve for His Greatness. Peace and Mercy of Allah be upon Prophet
Mohammed, His Righteous Family and Companions and their followers
up to the Resurrection day*

The participants in the Third Gulf Conference on the Halal Industry and its Services extend the wholehearted feelings of gratitude and appreciation to his Highness Sheikh Sabah Al-Ahmed Al-Jaber Al-Sabah; the Emir of Kuwait, and his Highness the Crown Prince Sheikh Nawaf Al-Ahmed Al-Jaber Al-Sabah, the Prime Minister Sheikh Jaber Al-Mubarak Al-Ahmed Al-Sabah, the Minister of Awqaf and Islamic Affairs Sheikh Mohamed Al-Khalid Al-Sabah, Kuwait Institute for Scientific Research and for the State of Kuwait for hosting and sponsoring this blessed conference, and also the for great care and concern they gave to this conference and the participants, which lead to its success and bright image.

The discussions and deliberations throughout research and scientific papers provided and the concurrent workshop held, training course and seminars during the conference's functions have showed the large-scale need to the processing of the Halal Industry issue, as it's related to two important matters to Muslims. The First relates to the acts permitted and prohibited by Allah, thus complying with the true commands of Sharia, while the Second relates to human's health and safety which are considered very important factors that allow a Moslem person follow the commands of Allah Almighty for the best of his religion and life righteousness.

In light of the general orientations and discussions emphasized through the conference functions, and according to the researches and scientific papers provided, the conference concluded a number of recommendations which are outlined as follows:

1. To invest in the Halal Industry in the Islamic countries which have suitable environment with plenty of water, fertile soil and natural grazing lands to limit depending on foreign imports, on condition that these countries provide investment environment by developing the infrastructure, legislations and the means and tools that would contribute to the success of the Halal Industry.
2. To call upon the concerned bodies in the GCC Countries to establish a united Gulf Accreditation Center (GAC), on condition that the official parties in each country among the council country members shall be responsible for following up, monitoring and inspecting the accreditation procedures of the Halal foods.
3. The necessity to review Sharia-based advisory opinions (Fatwas) in the cases related to the Halal Industry according to the specialist studies on the scientific developments.
4. To call upon the organizations and institutions related to the Halal Industry and control to set scientific, cultural programs to raise awareness among the Muslim consumers of the Halal culture.
5. For enhancement of the concept of compatibility among the legal opinion and scientific evidence, the conference attendees called for establishing a competent scientific centre concerned with the technical scientific and doctrinal studies serving the Halal Industry latest developments.
6. Supporting the manufacturing of Halal gelatin in the Islamic countries and seeking self-sufficiency in this field; due to the importance of this substance required in food, drugs, cosmetics and skin care industries.
7. Making use of the state-of-the-art technologies; such as nanotechnology to reveal the impure components inserted in the Halal Industry.
8. Sending thanks and appreciation telegrams to His Highness Sheikh Sabah Al-Ahmad Al-Jaber Al-Sabah the Emir of Kuwait, His Highness the Crown Prince Sheikh Nawaf Al-Ahmad Al-Jaber Al-Sabah and the Prime Minister Sheikh Mubarak Al-Jaber Al-Ahmed Al-Sabah.

9. Setting an appropriate mechanism to monitor the Halal Industry abroad, seeking the provision of the required cadres and training them in terms of Sharia and technical aspects.
10. According to researches and studies provided in Third Gulf Conference on Halal Industry and its Services held in the State of Kuwait during 13-15 May 2014, the conferees recommend to address the International Islamic Fiqh Academy emanating from Organization of Islamic Cooperation concerning to review its decision issued in its twenty first round in Riyadh under number (198) (4/21) regarding the Istihala, consumption and the additional materials which provided that the blood plasma - which is a cheap alternative for the egg albumen- and could be used in pies, soups, sausages, hamburger and types of pastry; such as cakes, biscuits, porridge, bread, dairy products and children drugs and foods, which may be added to flour; is Halal different from blood in name, characteristics and qualities, as it does not carry the same rule of blood.

Finally, the conference participants re-extend their heartfelt thanks to the State of Kuwait for the generous sponsorship for that blessed conference. Gratitude is also expressed to whoever contributed, one way or another, in the preparation and implementation of this conference thus making it come out in this brilliant image which resulted in valuable findings and recommendations.

We ask Allah to help us achieve the best say and good deed, and peace and blessing of Allah be upon our prophet Mohamed and his family.

Peace be upon you and God's mercy and blessings.